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ملخص البحث

هدفت الدراسة الى التعرف على المتغيرات البيوميكانيكية للأداء المهاري للأرسال الساحق وتأثير تمرينات القوة الخاصة في تطويرها لذا استخدم الباحثان المنهج التجريبي بأسلوب المجموعتين المتكافئتين لملاءمته لطبيعة البحث بعد أن حدد مجتمع البحث بالطريقة العمدية ، وتم اختيار اللاعبين الذين يؤدون مهارة الارسال الساحق والبالغ عددهم (8) لاعباً ،  وتم تقسيمهم الى مجموعتين متساوية بواقع (4) لاعبين لكل مجموعة ، وقد تم اعطائهم عدد من المحاولات بلغت (5) لكل لاعب ليكوم بذلك العدد النهائي للتكرارات او المشاهدات (40) بواقع (20) محاولة لكل مجموعة ، وأجري التكافؤ بين المجموعتين في المتغيرات التي قد تؤثر في البحث والتي شملت القوة الانفجارية لعضلات الأطراف السفلى ومهارة الارسال الساحق ، لأن لها أهمية كبيرة بالنسبة للاعبي الكرة الطائرة ، فضلاً عن مواصفات العينة في (العمر والطول والكتلة) وكانت الاختبارات (اختبار الوثب العمودي  ، واختبار مهارة الارسال الساحق) واستخدمت أدوات البحث والأجهزة اللازمة اما اجراءات البحث الميدانية فتمثلت باجراء التجربة الاستطلاعية وتصميم التمرينات وفق المتغيرات البيوميكانيكية ومن ثم الاختبارات القبلية , بعدها تم تنفيذ تمرينات القوى الخاصة وطبقت التمرينات للقوة الخاص باستخدام ارتفاعات مختلفة للقفز العميق باسلوب ميكانيكي يراعي الارتفاع والمسافة والزوايا والمتغيرات البيوميكانيكية الاخرى وبواقع ثلاث وحدات تدريبية في كل أسبوع ولمدة (9) أسابيع إذ نفذت (27) وحدة تدريبية وتم تثبيت الصناديق على اساس المسافات والزوايا والارتفاعات التي تم استخراجها في الاختبار القبلي , ثم اجراء الاختبار ليتم معالجة النتائج عن طريق الوسائل الإحصائية المستخدمة وبعدها تم يتناول نتائج البحث وتحليلها ومناقشتها ، وقد تم وضع النتائج على شكل جداول لما تمثله من سهولة في استخلاص الأدلة العلمية ولأنها أداة توضيحية مناسبة للبحث ولغرض الوصول الى اهداف البحث والتحقق من فروضه.


في ضوء عينة البحث والمنهج المستخدم وبعد عرض النتائج ومناقشتها امكن التوصل الى الاستنتاجات اهمها
1. إن استخدام تمرينات القوة الخاصة يعد فعالاً في زيادة القوة الانفجارية لعضلات الرجلين للاعبي الكرة الطائرة (عينة البحث) .

2. تنمية القوة الخاصة لعضلات الرجلين باستخدام التمرينات  بالقفز العميق قد أدى إلى التأثير إيجابياً في تحسين مسافة القفز للاعبي الكرة الطائرة .

في حين كانت التوصيات:
1. استخدام تدريبات القفز العميق (البلايومتري) في تنمية القوة الخاصة المستخدمة بالبحث لعضلات الرجلين لما لها من فعالية في تحسين مسافة القفز العمودي والافقي لدى لاعب الكرة الطائرة .

2. أن تتضمن البرامج التدريبية في الكرة الطائرة وحدات تدريبية باستخدام تدريب القفز العميق (البلايومتري) لتطوير القوة على الوثب العمودي والافقي لدى اللاعبين .
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Research Summary


      This study aimed to identify the variables Albyumkanikih performance skills to send and the overwhelming impact exercises special force in the development of so researchers used experimental method style groups Almtkavitin for its relevance to the nature of the research after having identified the research community way intentional, was chosen players who perform skill transmitter overwhelming and numbered (8) players , were divided into two equal rate (4) players per group, has been giving them a number of attempts reached (5) for each player for heaping so the final number of iterations or Views (40) by (20) try for each group, and conducted parity between the two groups in the variables that may affect the search, which included the explosive power of the muscle of the lower limbs and skill transmitter overwhelming, because it has a great importance for the volleyball players, as well as specifications sample (age, height and mass) and the tests (test vertical jump, and test the skill transmitter overwhelming) and used research tools The hardware needed either action search field One was conducted experiment reconnaissance and design exercises according to variables Albyumkanikih and then tests tribal, then was implemented exercises powers private and applied exercises for strength using your different heights to jump deep style mechanic takes into account height and distance and angles and variables Albyumkanikih other and by three training modules in each week for (9) weeks have implemented (27) and a training module was installed funds on the basis of distances and angles and elevations that were extracted in the pre-test, then the test to be processed results through statistical methods used were then deals with the results of research and analysis and discussion, has been developed results in tabular form as they represent it easier to draw scientific evidence and because it is an explanatory tool suitable for research and for the purpose of access to the objectives of the research and verification of hypothesis.

        In light of the research sample and the methodology used and after viewing the results and discussed possible to reach the most important conclusions.

1. The use of strength training is effective to increase the explosive power of the muscles of the legs of the volleyball players (sample).

3. The development of private power to the muscles of the legs using deep jumping exercises have led to a positive impact in improving jumping distance of the volleyball players.

   While recommendations were:

1. Use jumping drills deep (Albulayumitri) in the development of force used to search for the muscles of the two men because of their effectiveness in improving the distance horizontal and vertical jump in volleyball player.

2. The programs include training in volleyball and training modules using the deep jump training (Albulayumitri) to develop force on the vertical and horizontal jump the players.
(34(








